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سرمقاله

آماده ورود به عصر تازه هستیم؟
ادامه از صفحه یک

تردیدی نیست که پیشرفت هایی در زمینه های 
مختلف علمی، تحقیقاتی حاصل شده که در 
اشل جهانی قابل رقابت است، اما واقعیت آن 
است که برخی سیاست گذاری ها همچنان یک 
پایش در گذشته جا مانده و هنوز باور ندارد که 
قطار توسعه به سرعت در حال پیش روری است 

و شاید فرصتی برای درجا زدن ندارد.
درنهایت اینکه باید گفت وضعیت به گونه ای 
است که ناگزیر از تطبیق با سیر تحولات هستیم. 
تطبیقی که می تواند حتی دستاوردهای بزرگی 
برای مردم ایران به همراه داشته باشد. موضوعی 
که اگر جدی گرفته نشود، ممکن است باز هم 
خسران به بار آورد. کمااینکه تفاوت نسلی به 
وجود آمده بین دهه های بالاتر و پایین تر برای 
بسیاری تبدیل به یک شگفتانه شد که ناشی از 
همین نشناختن فضاهای جدید بود. این تفاوت 
می تواند عمیق تر هم بشود اگر در برابر پذیرش 

واقعیت مقاومت کنیم.

خبر

اخبار

دیدار رئیسی با دبیرکل اوپک

اعضای اوپک مانع تفرقه افکنی غربی ها شوند
سید ابراهیم رئیسی ظهر دیروز در دیدار »هیثم 
الغیص« دبیرکل سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت )اوپک(، تعامل سازنده اعضای این سازمان 
با یکدیگر را عاملی مهم در موفقیت عملکرد این 
افزود: جمهوری  و  بین المللی دانست  سازمان 
اسلامی ایران همواره همکاری سازنده ای با این 
سازمان داشته و بنای ما تداوم و ارتقای سطح و 

تقویت این همکاری است.
رئیسی فلسفه تشکیل سازمان اوپک را حمایت 
از  ممانعت  و  نفت  تولیدکنندگان  حقوق  از 
تبعیض علیه آنان عنوان کرد و اظهار داشت: 
امیدوارم سازمان اوپک در دوره جدید فعالیت 
بتواند التهابات را مهار و آرامش را بر بازار نفت 

حاکم کند.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: برخی کشورهای 
غربی به دنبال ایجاد تفرقه و اختلاف در میان 
کشورهای عضو اوپک هستند تا از این طریق 
این  مقابل  در  که  کنند  تامین  را  خود  منافع 
اقدامات، اعضای اوپک باید با تقویت انسجام 

میان خود مانع تحقق این اهداف شوند.
»هیثم الغیص« دبیرکل سازمان اوپک نیز در 
این دیدار با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان یکی از اعضای موسس سازمان اوپک 
همواره همکاری مفید، موثر و سازنده ای با این 
سازمان و اعضای آن داشته است، خاطرنشان 
کرد: ایران چه در سطح وزیر و چه در سطح فنی 
همواره در مسیر تقویت انسجام و اتحاد اعضای 

اوپک عمل کرده است.
آخرین  تشریح  با  همچنین  اوپک  دبیرکل 
با وحدت  امیدوارم  بازار نفت گفت:  وضعیت 
نظر میان اعضای اوپک و بهره مندی از حمایت ها 
و همکاری های سازنده جمهوری اسلامی ایران 

نیروهای ایرانی صرفاً پاسخ طالبان 
را داده اند

سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  یک 
خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: تنشی که 
امروز ایجاد شد، عمدتا از سمت طالبان بوده است 
و نیروهای ما به رفتار متقابل پرداختند. شروع تنش 
پاسخ  نیروهای ما صرفا  بوده و  از سمت طالبان 
گفت وگو  در  جهان آبادی  رحیمی  جلیل  داده اند. 
با ایلنا، درباره تنش میان نیروهای نظامی ایران و 
طالبان در مرز نیمروز گفت: تنشی که امروز ایجاد 
شد، عمدتا از سمت طالبان بوده است و نیروهای 
ما به رفتار متقابل پرداختند. شروع تنش از سمت 

طالبان بوده و نیروهای ما صرفا پاسخ داده اند.
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  این 
خارجی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
متاسفانه از زمان روی کارآمدن طالبان ما شاهد 
مرزی  تنش های  و  غیرعقلانی  اقدامات  بعضی 
آشنایی  عدم  به  مشکلات  این  عمده  بوده ایم، 
مرزبانان و نیروهای طالبان که در مناطق مرزی 
مستقر هستند، بازمی گردد که با حدود مرزی و 

قوانین و پروتکل های مرزی خیلی آشنایی ندارند. 
وی تاکید کرد: طالبان با بسیاری از الزاماتی که 
یا  و  ندارد  برای آن وجود  قانونی منعی  به لحاظ 
بسیاری از رفتارهایی که در عرف دیپلماتیک و یا 
قوانین مرزبانی رایج است، چالش پیدا می کند و 
گاهی اوقات در قبال نیروهای ما رفتارهای ایذائی 
انجام می دهد اما ایران با صبر، متانت و حوصله با 

رفتارهای طالبان برخورد کرده است. 
رحیمی جهان آبادی عنوان کرد: اخیراً در مناطق 
خودمان  امنیت  خاطر  به  خودمان  مرزی شرقی 
باشیم  بتوانیم کنترل بیشتری داشته  اینکه  برای 
در بعضی از مناطق احداث دیوارهای مرزی، سیم 
خاردار و ایجاد موانع در دستور کار ارتش ما قرار 
گرفته است، برای این که استحکامات مرزی داشته 
باشیم. طالبان در این خصوص علیرغم این که هفته 
داشتند  حضور  کابل  در  ما  از  هیأت هایی  پیش 
)چه هیأت های دیپلماتیک، چه هیأت های نظامی، 
مرزبانی و ستاد کل نیروهای مسلح( و علیرغم قول 
مساعد و توافقات فی مابین بازهم رفتارهای ایذائی و 

چالشی انجام می دهد.
وی تاکید کرد: مرزبانی ما این رفتارها را با صبر و 
متنانت پاسخ می دهد اما گاهی اوقات چاره ای جز 
پاسخ مرزی به ایجاد تنش نیست. اگر حمله ای به 

مرزبانی ما شود، نیروهای ما پاسخ می دهند.

دولت چند وزیر به مجلس پیشنهاد 
خواهد داد؟

معاون پارلمانی رئیس  جمهوری گفت: معرفی 
وزیر بازرگانی منوط به موافقت مجلس با تفکیک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و تشکیل وزارت 

بازرگانی است.
سیدمحمد حسینی در گفت وگو با ایسنا درباره 
معادن  و  صنایع  کشاورزی،  وزرای  معرفی  زمان 
و بازرگانی به مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
دولت وزیر آموزش و پرورش را به مجلس معرفی 
نامه  از تشکیل هیات رئیسه جدید،  کرد و پس 
وی  شد.  وصول  اعلام  مجلس  در  وزیر  معرفی 
ادامه داد: اکنون وزیر کشاورزی، صنایع و معادن 
و بازرگانی معرفی خواهند شد البته این به شرطی 
است که مجلس با تشکیل وزارت بازرگانی موافقت 
کند تا به جای وزیر صنعت، معدن و تجارت، دو 
وزیر با عنوان وزیر صنایع و معادن و وزیر بازرگانی 
به مجلس پیشنهاد شوند. معاون رئیس  جمهوری 
پیشنهادی  احتمال معرفی همزمان وزرای  درباره 

بیان کرد: این بستگی به نظر رئیس جمهور دارد.

تکمیل ۹۶ کیلومتر از دیوار مرزی 
ترکیه با ایران

دیوار  از  کیلومتر  تکمیل ۹۶  از  ترکیه ای  منابع 
مرزی با ایران خبر دادند.

ترکیه  مسئولان  آناتولی،  خبرگزاری  گزارش  به 
اعلام کردند که ۹۶ کیلومتر از دیوار مرزی با ایران 
ترکیه  شرقی  جنوب  در  واقع  »وان«  منطقه  در 
تکمیل شده است. بر اساس این گزارش، کشور 
و  غیرقانونی  مهاجرت  با  مقابله  منظور  به  ترکیه 
تلاش ها  به  ایران  و  وان  مرز  در  قاچاق  عملیات 
ادامه  سطوح  بالاترین  در  خود  امنیتی  تدابیر  و 
ایران  با  کیلومتر   ۵۶۰ حدود  ترکیه  دهد.  می 
در  آن  از  کیلومتر   ۲۹۵ که  دارد  مشترک  مرز 
مرز  در  ترکیه  امنیتی  دیوار  است.  منطقه»وان« 
ایران مجهز به برجک و دوربین های حرارتی برای 
رصد فعالیت های غیرقانونی است. در این گزارش 
با اشاره به تکمیل ۹۶ کیلومتر از این دیوار مرزی 
آمده است که اقدامات برای ساخت و حفر تونل در 
مرزهای باقی مانده در این منطقه که طول آن ها به 

۱۹۹ کیلومتر می رسد در حال انجام است.

در همین رابطه علیرضا عنایتی مدیرکل خلیج فارس 
وزارت امور خارجه در ارتباط با اهمیت سفر روز یکشنبه 
چارچوب  در  کرد:  تصریح  تهران  به  عمان  سلطان 
توسعه مناسبات ایران با کشورهای همسایه و پیرامونی 
خود با توجه به اصل سیاست همسایگی که از سوی 
دولت سیزدهم پیگیری می شود همکاری های ایران با 
کشورهای همسایه و منطقه در ابعاد مختلف توسعه 
پیدا کرده است که از نماد مشخص آن توسعه رفت و 

آمد سران کشورها به یکدیگر است.
وی با بیان این که سال گذشته رئیس جمهوری ایران 
از سلطنت عمان دیدار کردند و با مقامات عالی رتبه 
این کشور دیدار و رایزنی داشتند، گفت: در سفر آقای 
رئیسی به مسقط که به دعوت سلطان عمان برگزار 
شد چندین سند بنیادین و پایه ای در راستای توسعه و 
گسترش روابط دو کشور به امضا رسید و متعاقب آن 
سفر، ما در انتظار سفر سلطان عمان به ایران هستیم.

این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر 
این که سفر سلطان عمان به تهران علاوه بر تقویت 
گفت وگوهای  انجام  همچنین  و  جانبه  دو  مناسبات 
منطقه ای در جهت اجرایی شدن توافقات صورت گرفته 
بین دو کشور در جریان سفر سال گذشته رئیس جمهور 
به عمان است، تصریح کرد: امیدواریم در این سفر 

اسناد دیگری بین دو کشور به امضا برسد.
دستیار وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران با تاکید 
بر این که روابط ایران و عمان روابط رو به رشد و رو به 
توسعه ای است، تصریح کرد: حجم تجارت و مناسبات 
دو کشور طی مدت اخیر از یک روند صعودی برخوردار 
بوده چنانکه اکنون حجم تجارت دو کشور حدود دو 

میلیارد دلار برآورد می شود.
توسعه  با  امیدواریم  کرد:  اضافه  ادامه  در  عنایتی 
بیشتر  ارتباط  و  مواصلاتی  خطوط  و  زیرساخت ها 
دستگاه های اجرایی و اداری و وزارتخانه های دو کشور 
حجم  به  و  کند  پیدا  توسعه  همچنان  مناسبات  این 
شایسته خود برسد. به گزارش ایسنا، وی در پاسخ به 
این سوال که با توجه به اظهارنظرهای صورت گرفته در 
چند روز اخیر در ارتباط با این سفر آیا سلطان عمان در 
سفر به تهران حامل پیام خاصی است؟ اظهار کرد: من 
از این موضوع اطلاعی ندارم و همانطور که اشاره کردم 
این سفر در چارچوب روابط دو جانبه انجام می شود و 
حتما در جریان آن طبق روال این گونه سفرها ، مقامات 
عالی رتبه دو کشور در مورد مسائل منطقه ای نیز رایزنی 

و گفت وگو می کنند.
هدف هیثم طارق از سفر به تهران

از سوی دیگر عبدالرضا فرجی راد دیپلمات پیشین و 
استاد ژئوپلیتیک دانشگاه  در پاسخ به این سوال که 
قرار است روز یکشنبه پادشاه عمان به تهران سفر کند. 
تحلیل شما درباره این سفر چیست، گفت: با توجه 
به اینکه مدتی گفت وگوهای باواسطه یا بی واسطه در 
ارتباط با مسأله زندانی های دوطرف ایران و آمریکا و 
همچنین توافق هسته ای صورت گرفت که عمان مرکز 
این گفت وگوها برای شکل گیری مذاکرات بود، نتایجی 
به همراه دارد که این نتایج مثبت یا منفی با موانعی 
روبه رو است که باید برطرف شود. عمان هم در این 
میان نقش میانجی گری و واسطه گری را بازی می کند.

هم  آمریکایی  مقامات  صحبت های  از  افزود:  وی 
برمی آید که آن ها هم به صورت جدی می خواهند تا قبل 
از انتخابات ریاست جمهوری  دستاورد و توافقی داشته 

باشند. 
اسرائیل  جانب  از  زیادی  فشار  اینکه  ضمن 
و جمهوری خواه هان و حتی بعضی دموکرات ها وجود 
دارد که میزان غنی سازی ایران خیلی بالا و خطرناک 
نظرم این  به  لذا  داد.  انجام  اقدامی  باید  و  است 

شد،  انجام  گذشته  ماه  چند  طی  که  گفت وگوهایی 
می خواهد جمع بندی شود که شاید این جمع بندی شکل 
گرفته باشد اما ممکن است موانعی در پیش باشد که 
این امر با گفت وگو میان رهبران و مقامات ایران و آمریکا 
حل و فصل خواهد شد و الان عمان نقش مهمی در 
میانجیگری دارد.  به گزارش ایلنا، وی افزود: به نظرم 
احتمال  است.  برخوردار  اهمیت خاصی  از  این سفر 
دارد بعد از این سفر، دستاورد نسبتا خوبی از آن شاهد 
باشیم؛ کما اینکه پیش از آن هم شاهد مبادله دو زندانی 
بودیم، حالا ممکن است باز هم به موانعی برخورد کند 
اما این امیدواری وجود دارد که دستاوردهایی را ببینیم 

که یک مقدار این تحریم ها شکسته شود.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که موانع مطرح شده 
از نظر شما چیست، گفت: خیلی موانع می تواند پیش پا 
قرار بگیرد. مثلا فرض کنید ادعای غنی سازی اورانیوم به 
۶۰ درصد یا حتی بیشتر باشد. این جزو مسائلی است 
که باید حل و فصل شود و فکر می کنم همه این موارد 
بحث شده و احتمالا ممکن است توافقاتی شده باشد. 
زیرا آقای رابرت مالی مدتی است مصاحبه نکرده و در 
آمریکا هم خیلی حضور ندارد که این موضوع نشان 
می دهد، او هم خیلی فعال است. مهمترین مسئله این 
است که در گذشته تا به امروز گفت وگوها با ایران را به 
مسأله اوکراین و روسیه و همکاری ایران با روسیه ربط 
می دادند. اما در ۲ ماه گذشته از مقاماتی که در درجه 
اول مذاکره کنندگان هستند، این مسائل را نشنیدیم. 
می تواند  مذاکرات  این  می گویم  اینکه  علت  بنابراین 
امیدبخش هم باشد به این دلیل است که در این دو ماه 
گذشته موضوع ارتباط ایران با روسیه در جنگ اوکراین 

مطرح نشده است. 
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال 
که یکی از موضوعات قابل پیش بینی در سفر پادشاه 
عمان به تهران حل مسئله برقراری روابط میان ایران و 
مصر است. احتمال از سرگیری روابط ایران با مصر را 
چطور تحلیل می کنید، گفت: برقراری روابط میان ایران 
و مصر دو تا سه مانع داشت که دولت های ایران در 

گذشته خیلی تلاش کردند تا این موانع را برطرف کنند. 
یکی از موانع، مرتبط به خود مصری ها بود که گسترش 
منطقه شیعه و تنش داخلی آن برایشان مهم بود. زیرا 
در مصر جذابیت شیعه بیشتر از برخی کشورهای عربی 

است. 
وی افزود: مسأله دوم آمریکایی ها بودند. می دانید که 
مصر سالیانه بیش از یک میلیارد دلار از آمریکایی ها به 
ویژه در بخش نظامی کمک می گیرد که این کمک برای 
مصری ها خیلی مهم است. بنابراین از زمان حسنی 
مبارک این مسأله وجود داشته است. مسأله سوم که 
در دهه اخیر خیلی اهمیت پیدا کرد، تأثیر عربستان بود 
که نقش منطقه ای مصر نسبت به سال های گذشته 
بیشتر تحت تاثیر عربستان است.  ضعیف تر شده و 
وقتی رابطه ایران و عربستان تیره شد، مصری ها هم 
عربستان را همراهی کردند. بنابراین تا عربستان اجازه 

نمی داد، مصری ها هم حرکتی نمی کردند.
این تحلیل گر مسائل سیاست خارجی تصریح کرد: 
بهبود روابط ایران و عربستان به گفت وگوهای ایران و 
مصر تحرک داد. بنابراین فکر می کنم مانع عربستان 
حل شده است. مشکل آمریکا هم به دلیل تضعیف 
نفوذ منطقه ای این کشور، خیلی مهم نیست و مثل 
این  می توانیم  و  نمی دهد  نشان  حساسیت  گذشته 
موضوع را حل شده بدانیم و مسئله شیعه هم حل 
شده است تا توریست های ایرانی بتوانند به آنجا بروند. 
بنابراین احتمال ایجاد رابطه رسمی خیلی بالا رفته است. 
می دانید که ما با مصر در حد نماینده مصر در ایران 
به عنوان حافظ منافع این کشور بوده رابطه داشتیم. 
بنابراین باید به این کار رسمیت داده شود و سفرهایی 
صورت بگیرد و سطح مبادلات اقتصادی و تجاری بیشتر 
شود که ممکن است در طول یک تا دو ماه آینده بیشتر 
شود. بنابراین احساس می کنم سفر پادشاه عمان به 
تهران مربوط به این موضوع نیست اما ممکن است 
سفر  اصلی  ولی مسئله  بگیرد  صورت  صحبت هایی 

پادشاه عمان نخواهد بود. 
فرجی راد در پاسخ به این سوال که اهداف عمان از 

تلاش برای میانجیگری میان ایران و آمریکا چیست، 
گفت: عمان همسایه ایران است. این موضوع دارای 
یک بعد تاریخی هم است. حاکمیتی که در گذشته 
قابوس  دارد سلطان  الان در سرزمین عمان وجود  و 
ایرانی ها هستند که در جنگ ظفار  و هیثم، مدیون 
نیروهای ایرانی برای کمک به آنها جنگیدند و بر دشمن 
یک  این  ماند.  پابرجا  عمان  حاکمیت  تا  کردند  غلبه 

ذهنیت تاریخی است. 
وی افزود: دلیل دوم مربوط به تنگه هرمز است که 
نزدیک ۴۰ درصد انرژی دنیا از این تنگه عبور می کند. 
در شمال آن ایران و در جنوب آن عمان است و ۴۵ 
کیلومتر طول دهانه تنگه هرمز است و این دو کشور 
بر این تنگه احاطه دارند. واقعیت این است که از اول 
انقلاب هر دو کشور تلاش نکردند که در کار همدیگر 
دخالت کنند. ممکن است در ابتدای انقلاب شعارهایی 
داده شده باشد، اما درایت و بردباری سلطان قابوس 
که بعدا هم به بقیه حاکمان عمان به ارث رسید، باعث 
شد آن شعارها را نادیده بگیرند و از همان ابتدا نیز بنای 
همزیستی مسالمت آمیز با جمهوری اسلامی ایران را 
بگذارند. بنابراین سنگ بنای خوبی پا نهاده شد و دو 
طرف توانستند اطمینان همدیگر را جلب کنند وقتی این 

اطمینان بیشتر شد وارد فازهای میانجیگری شدند. 
گفت وگوهای  مسیر  همین  از  کرد:  تصریح  وی 
برجامی اولین گفت وگوهای مستقیم ایران و آمریکا در 
عمان صورت گرفت و در نهایت به برجام منتهی شد 
آنان نقش خود را به خوبی بازی کردند. گفت وگوهایی 
برای مبادله زندانیان، مسئله بحران یمن و حوثی ها 
شاهد  امروز  که  هسته ای  گفت وگوهای  همچنین  و 
هستیم از نقش عمان در این میانجیگری است و این 
داد  انجام  ایران  با  که  اعتمادسازی  خاطر  به  کشور 
نقش تنش زدایی را ایفا می کند. بنابراین عمان امروز 
نقش ثبات دهنده و تنش زدایی در منطقه را به ویژه 
در ارتباط با ایران و کشورهای منطقه و خارج از آن بر 
عهده دارد که همواره نقش مثبت داشته و نمره خوبی 

گرفته است. 

سخنگو و دبیر هیات دولت گفت: اجرای قانون و رفتار قانونمند از 
افتخارات این دولت است و مصوبه دولت در خصوص نرخ تسعیر 
ارز جهت محاسبه خوراک و محصولات شرکت های پالایش نفت و 
پتروشیمی هم در چارچوب قانون تنظیم شده و مغایرتی با قوانین 

مصوب مجلس ندارد.
به  اشاره  در  را  اظهارات  این  شنبه  روز  جهرمی  بهادری  علی 
اظهارنظر هیات تطبیق مجلس پیرامون مصوبه ارزی دولت مطرح 
کرد و در توضیح بیشتر این موضوع گفت: نرخ سامانه معاملات 
الکترونیکی )ای تی اس( نتیجه مطالعات ارزی انجام شده در سامانه 
نیما است و این عبارت مغایرتی از جهت محاسبات با بند )ص( 

تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ ندارد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: علاوه بر این، اظهارنظر هیات تطبیق 
مجلس، به استناد قانون بودجه ۱۴۰۱ بعد از اتمام سال، عملاً بدون 
دلیل موجه )بلاوجه( است چراکه مصوبه مزبور اجرا شده است 
و نمی توان معاملاتی را که بر مبنای مصوبه قانونی انجام شده، 
ابطال کرد. دبیر هیات دولت می گوید: در قانون بودجه امسال 
نیز بر خلاف بودجه سال گذشته تأکیدی بر نرخ سامانه معاملات 
الکترونیکی نشده است و مصوبه مجلس در این مورد به لحظ ایراد 
نظام حذف شده  نظارت مجمع تشخیص مصلحت  عالی  هیات 

است.
لذا از این جهت هم اظهارنظر هیات تطبیق مستند قانونی ندارد. 
سخنگوی دولت با بیان این که مهار تورم مأموریت و برنامه اصلی 
دولت است و انجام این مأموریت بدون کنترل و مهار نرخ ارز امکان 
پذیر نخواهد بود، گفت: عبارت »شناور مدیریت شده« که در قانون 
احکام برنامه دائمی برنامه های توسعه ذکر شده است، بار معنایی 
و حقوقی دارد و به  معنای رهاشدگی بازار ارز نیست؛ مصوبه دولت 

هم در همین راستا و برای مدیریت بازار ارز بوده است.
نرخ  یک  تسعیر  نرخ  که  موضوع  این  بیان  با  بهادری جهرمی 
حسابداری است و در سال های گذشته هم از سوی بانک مرکزی 
تعیین می شد، گفت: دولت و بانک مرکزی بارها اعلام کرده اند که 
قیمت های جعلی و ساختگی کانال های تلگرامی و بازار غیر رسمی را 
به رسمیت نمی شناسد؛ دلالان نباید برای بازار ارز نرخ سازی کنند و 

این نرخ مبنای محاسبه رسمی قرار گیرد.
وی گفت: برنامه دولت به  ویژه در سال مهار تورم و مقابله با جنگ 
اقتصادی دشمن، پیشگیری و خنثی سازی توطئه های دشمنان با 
ثبات بخشی به بازار و پیش بینی پذیر کردن آن برای فعالان اقتصادی 
است. در این مأموریت مهم انتظار از سایر دستگاه ها و رسانه ها این 
است که با دولت در جهت مدیریت صحیح بازار ارز همکاری کنند.

سخنگوی دولت به این نکته که در تصمیمات ارزی باید جوانب 
مختلف موضوع سنجیده شود، اشاره کرد و گفت: مصوبه دولت که 
مبتنی بر قانون بوده است، زمینه ورود ارزهای صادراتی به چرخه 
اقتصاد در عین توجه به تعیین نرخ منطقی برای فعالان اقتصادی و 
ایجاد انگیزه برای تولیدکنندگان را فراهم می کند. رهاشدگی بازار ارز 
علاوه براین که برخلاف قانون است، موجب می شود ارزهای صادراتی 

به چرخه اقتصاد بازنگردد و به تورم دامن بزند.
به گزارش ایرنا، معاون اول رئیس جمهوری ۲۴ اسفند مصوبه 
هیات وزیران را درخصوص »تعیین نرخ تسعیر ارز برای محاسبه 
قیمت خوراک و محصولات شرکت های پالایش نفت و پتروشیمی« 
برای اجرا ابلاغ کرد که رییس مجلس چندی پیش در نامه ای به 

رئیس جمهور، این مصوبه را مغایر قانون دانست.
در این مصوبه که در جلسه ۲۱ اسفند هیات وزیران و به پیشنهاد 
وزارت نفت و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی به تصویب رسیده، 
و  خوراک  قیمت  محاسبه  جهت  ارز  تسعیر  »نرخ  است:  آمده 
محصولات شرکت های پالایش نفت و پتروشیمی در اسفند ۱۴۰۱ 
معادل آخرین نرخ های سامانه نیما مورد استفاده در هر مورد تعیین 
می گردد.این نرخ از ابتدای سال ۱۴۰۲ معادل میانگین نرخ تسعیر ارز 

اعلامی بانک مرکزی خواهد بود.«

همزمان با سفر سلطان عمان به ایران بررسی می شود

پیام خاص از مسقط به تهران
همانطور که پیش از این در خبرها عنوان شده بود،  هیثم بن طارق آل سعید، سلطان عمان به دعوت رسمی سید ابراهیم رئیسی امروز وارد تهران خواهد 
شد. گفتتنی است پس از انجام مراسم تشریفات در کاخ سعد آباد رئیسی و سلطان هیثم بن طارق مذاکرات خصوصی خود را آغاز خواهند کرد و پس از 
آن هیئت های عالی رتبه دو کشور با یکدیگر گفت وگو و رایزنی خواهند داشت. همچنین تعدادی از وزرا و مقامات ارشد این کشور، سلطان عمان را در این 

سفر دو روزه همراهی می کنند. 

خ تسعیر ارز مغایرتی با قوانین مجلس نداردسخنگوی دولت مطرح کرد مصوبه نر

عمان همسایه 
ایران است. 
این موضوع 

دارای یک بعد 
تاریخی هم 

است. حاکمیتی 
که در گذشته و 

الان در سرزمین 
عمان وجود دارد 

سلطان قابوس 
و هیثم، مدیون 
ایرانی ها هستند

معاون اول رئیس  جمهوری گفت: اکنون به مرحله ای رسیده ایم که کشورهای 
منطقه برای شرکت در کنسرسیوم خط مستقیم شمال - جنوب که ظرفیت جابجایی 

۲۰۰ میلیون تن بار را دارد با جمهوری اسلامی مذاکرات فشرده ای انجام می دهند.
محمد مخبر در گردهمایی که در وزارت امور خارجه و با حضور سفرا، روسای 
نمایندگی ها و جمعی از مسئولان و نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
اظهار کرد: در بستر سیاست خارجی دولت سیزدهم، فضای همکاری و تعامل ایران 
با کشورها کاملا متفاوت و متحول شده است که می توان با قدرت بر سر منافع ملی 
کشور با سایر کشورها مذاکره و چانه زنی کرد و به همین منظور باید سفرای ایران 
از استعدادها و ظرفیت های داخلی کشور در حوزه های مختلف کاملا آگاه باشند 
تا بتوانند در کشورهای محل ماموریت خود برای بخش خصوصی و طرف خارجی 

جذابیت و علاقه مندی اقتصادی ایجاد کنند.
در  ایران  سفارتخانه های  ملزومات  و  امکانات  بسترها،  ایجاد  ضرورت  بر  وی 
کشورهای خارجی برای پیگیری سیاست ها و دیپلماسی اقتصادی دولت تاکید کرد 
و گفت: باید با ایجاد هماهنگی و همکاری بین دستگاه های مختلف اداری و اجرایی 
کشور مسیر برای ارزآوری و فرصت سازی اقتصادی روسای نمایندگی های جمهوری 

اسلامی در سایر کشورها هموار شود.
وی با اشاره به این که »اولویت مباحث اقتصادی، رویکرد سیاست خارجی دولت 
سیزدهم است«، تصریح کرد: در گذشته سفارتخانه های کشور بیشتر نقش سیاسی 
خود را ایفا می کردند و به نقش اقتصادی سفارت ها کمتر توجه می شد اما اکنون 
سفارتخانه ها و سفرای ایران ابزار اصلی و مهم در راستای جهش اساسی اقتصادی 

کشور هستند. از سفارت های ایران انتظار می رود تا تفاهمات و توافقات سفرهای 
خارجی رییس جمهوری و مقامات کشورهای دیگر به ایران را با قوت پیگیری کنند تا 

مانعی بر سر اجرای این تفاهمات باقی نماند.
بین الملل و معادلات  اول رئیس  جمهوری در عرصه  ایسنا، معاون  به گزارش 
سیاسی بین کشورها را مشمول تغییرات جدی و جدید در دو سال گذشته دانست 
و اظهار کرد: هژمونی و نفوذ اقتصادی دلار و سیاست های خارجی آمریکا نسبت به 
گذشته افول قابل توجهی داشته است و این کشور دیگر نمی تواند همانند گذشته و با 
حاکمیت دلار، مسائل و مشکلات اقتصادی خود را با کمترین هزینه حل و فصل کند 

و بار مسائل خود را بر دوش دیگر کشورها بیندازد.
وی اهمیت دلارزدایی از سیستم اقتصادی کشورها را یادآور شد و گفت: استقبال 
از ایده جمهوری اسلامی ایران برای دلارزدایی در اتحادیه پایاپای آسیایی که هفته 
گذشته با حضور مسئولان بانک مرکزی کشورهای عضو در تهران برگزار شد، نشان 
می دهد در وضعیت جدید باید در دیپلماسی و ماموریت های سیاست خارجی کشور 

نیز تفاوت های اساسی ایجاد شود.
وی به دستاوردهای دولت در مدیریت کشور اشاره کرد و پیشرفت چشمگیر در 
توسعه اقتصاد دریا، تعریف و آغاز عملیات اجرایی شش خط انتقال آب از خلیج 
فارس به مناطق مرکزی، طراحی ۳۰ شهر ساحلی مولد کشاورزی، مسکونی و پایین 
دستی پتروشیمی، ساخت پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای و ۸ پالایشگاه متوسط و 
کوچک با ظرفیت ۱۵ میلیون تن تولید پتروشیمی را از جمله اقدامات و دستاوردهای 

دولت در طی ۲۱ ماه گذشته دانست.

مخبر افزود: موضوع ترانزیت مزیت مهم کشور است که اگر خط ریلی رشت  ـ 
آستارا و کریدور شمال ـ جنوب در دو سال گذشته آغاز نمی شد قطعا سایر کشورها 
که  رسیده ایم  مرحله ای  به  حاضر  حال  در  می کردند.  معرفی  جایگزین  خط های 
کشورهای منطقه برای شرکت در کنسرسیوم خط مستقیم شمال ـ جنوب که ظرفیت 
جابجایی ۲۰۰ میلیون تن بار را دارد با جمهوری اسلامی ایران مذاکرات فشرده ای 
انجام می دهند. وی اظهار کرد: در کریدور شرق به غرب نیز تکمیل خط آهن زاهدان 
ـ چابهار و خرمشهر ـ بصره برای اتصال به کریدورهای مهم ریلی همسایگان شرقی و 
غربی آغاز شده که با تکمیل ۲۰ کیلومتر خط ریلی خرمشهر به بصره به کشورهای 

حوزه مدیترانه متصل می شویم.
وی با اشاره به دیگر اقدامات دولت همچون تولید ۶ هزار مگاوات برق در کشور، 
تحت پوشش قراردادن تمام اقشار مردم در بیمه سلامت، پرداخت ۹۰ درصد از 
هزینه های ناباروری، خرید هواپیما و لوکوموتیو تاکید کرد: با وجود این اقدامات اما 
برای رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصدی به سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد دلاری نیاز 
داریم که بخشی از آن با مشارکت و همراهی ظرفیت های داخلی قابل تامین است اما 
بخش دیگری از این میزان سرمایه گذاری بسته به نقش پررنگ سفارتخانه های ایران 
در سایر کشورها و جلب مشارکت و تامین مالی سرمایه گذاران خارجی دارد و در این 
زمینه باید نقش و ماموریت های اساسی وزارت خارجه و سفارتخانه ها در توسعه و 

پیشرفت اقتصادی کشور مشخص و پررنگ شود.
معاون اول رئیس  جمهوری در این نشست با اشاره به درخواست یکی از سفرا 
در زمینه تشکیل ستاد آفریقا تصریح کرد: تاکنون نتوانسته ایم از فرصت اقتصادی 

این قاره، همانند حوزه های فعال فرهنگی و سیاسی استفاده کنیم که در این زمینه 
برگزاری مجدد ستاد آفریقا در دستور کار قرار دارد.

وی در پاسخ به دغدغه سفرا در زمینه ضرورت هماهنگی در دستگاه های دولتی 
در داخل کشور با وزارت خارجه برای پیشبرد سیاست های تجاری، مالی و اقتصادی 
تاکید کرد: با توجه به نیاز کشور در بخش اقتصادی و قوی ترشدن معاونت اقتصادی 
در وزارت خارجه تلاش برای ایجاد هماهنگی بین دستگاه های اقتصادی و وزارت 

خارجه برای پیگیری سیاست های اقتصادی دولت حائز اهمیت است.
کشورها  بخش خصوصی  روابط  و  اقتصادی  ارتباطات  پشتوانه  داد:  ادامه  وی 
زمینه ای محکم برای بهبود روابط سیاسی است که در این زمینه باید با فعال ترکردن 
بخش خصوصی و افزایش مراودات اقتصادی، روابط سیاسی دوستانه با کشورهای 

مختلف را حفظ و عمیق تر کرد.

معاون اول رئیس جمهوری مطرح کرد
مذاکرات فشرده کشورهای منطقه برای شرکت در کنسرسیوم شمال - جنوب
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